

ABSTRAK

Hery Ageng Prasetya, 12101173047, Hukum Jual Beli Barang di Area Terlarang Ditinjau dari Masalah Mursalah (Studi kasus Pedagang Kaki Lima Jalan KH. Wachid Hasim Kabupaten Trenggalek), Jurusan Hukum Ekonomi Syariah, Fakultas Syariah dan Ilmu Hukum, Universitas Islam Negeri Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, 2022, Pembimbing: Dr. Ahmad Musonnif, M.H.I.

Kata kunci: Jual Beli Barang di Area Terlarang, Hukum Islam Masalah Mursalah.

Keberadaan Pedagang Kaki Lima di kawasan jalan KH. Wachid Hasyim Kabupaten Trenggalek menimbulkan masalah bagi Pemerintah Kabupaten Trenggalek dan pengguna jalan raya maupun pejalan kaki, karena mereka menggunakan fasilitas umum sebagai sarana untuk berjualan area yang digunakan, hal ini tentunya melanggar Peraturan Daerah Kabupaten Trenggalek No. 3 Tahun 2019 Kabupaten Trenggalek tentang Ketertiban Umum, Ketentraman dan Perlindungan Masyarakat

Rumusan masalah dalam skripsi ini adalah: 1) Bagaimana praktik jual beli barang di area terlarang jalan KH. Wachid Hasim Kabupaten Trenggalek, 2) Bagaimana tinjauan Masalah Mursalah terhadap hukum jual beli barang di area terlarang jalan KH. Wachid Hasim Kabupaten Trenggalek.

Metode yang digunakan adalah penelitian lapangan dan menggunakan pendekatan kualitatif. Sumber Data yang digunakan adalah sumber data primer dan sekunder. Teknik Pengambilan Data yang digunakan adalah wawancara mendalam, observasi, dan dokumentasi. Teknik Analisa Data menggunakan tiga tahap yakni reduksi data, pemaparan data, dan kesimpulan. Sedangkan Teknik pengecekan keabsahan data menggunakan teknik triangulasi.

Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa: (1) Praktik jual beli dilakukan di Jalan KH. Wachid Hasyim melanggar Peraturan Daerah No. 3 Tahun 2019 Kabupaten Trenggalek Tentang Ketertiban Umum, Ketentraman dan Perlindungan Masyarakat; (2) Aktivitas jual beli barang di jalan KH. Wachid Hasim Kabupaten Trenggalek merupakan jual beli yang sah, tetapi dilarang oleh agama karena adanya suatu sebab atau akibat yang tidak baik dari akad tersebut, jual beli tersebut menimbulkan Mudharat bagi pejalan kaki, pengguna jalan dan masyarakat. Ditinjau dari Masalah Mursalah dengan pertimbangan kemaslahatan yang lebih luas, maka praktik jual beli barang di area terlarang hukumnya menjadi haram.

الملخص

هيري أجينج براسييتيا ، ٤٧٠١١٧٣٠١٢١٠ ، قانون بيع وشراء البضائع التجارية المباعة في المناطق المحرمة التي تمت رؤيتها من مصلحة مرسله (دراسة حالة في منطقة بائع شارع الرصيف في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك). قسم حكم الإقتصادية الشريعة كلية الشريعة وعلوم الحكم جامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج ٢٠٢٢. المشرف: الدكتور احمد مصنف الماجستير.

الكلمة الرئيسية: بيع وشراء البضائع التجارية في المناطق المحرمة، الشريعة الإسلامية مصلحة مرسله.

وجود باعة جائلين في منطقة ارصفة في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك ، قد اشتكى من قبل العديد من مستخدمي الطريق ، وقد أدى وجود هذه التجارة في الشوارع إلى وصول المستهلكين (المشترين) ، وحشود المستهلكين (المشترين) تعود بالفوائد على البضائع التجارية من ناحية أخرى، يُخلق مشاكل لحكومة ريجنسي ترينجالك ومستخدمي الطريق وكذلك مستخدمي الطريق.

صياغة المشكلة في هذه الدراسة هي: (١) كيف يتم ممارسة بيع وشراء التجار الذين يبيعون في المناطق المحظورة منطقة رصيف في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك، (٢) كيف يتم مراجعة مصلحة مرسله لـ مشتريات للتجار الذين يبيعون في مناطق محظورة من منطقة المشاة؟ خمسة أرصفة في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك.

تستخدم هذه الدراسة نهج النوعي، أي البحث الذي يعطي الأولوية لمشكلة العملية والمعنى / الإدراك ، حيث من المتوقع أن يكشف هذا البحث عن معلومات نوعية مختلفة مع تحليل وصف دقيق وهادف. كانت تقنيات جمع البيانات المستخدمة في هذه الدراسة هي الملاحظة والمقابلات والتوثيق. بينما تستخدم تقنية تحليل البيانات الأساليب الوصفية النوعية ، في هذه الحالة يصف الباحث نتائج المقابلات من الباعة الجائلين والمشترين ومستخدمي الطرق ، ثم الشريعة الإسلامية لمصلحة مرسله على سبيل المقارنة. وفي الوقت نفسه ، في هذه الدراسة ، يتم التحقق من صحة البيانات عن طريق تثليث الأساليب وتثليث مصادر البيانات على بيانات البحث المقدمة من قبل الباحثين ، بحيث لا تشك نتائج البحث الذي تم إجراؤه على أنه عمل علمي.

نتائج هذه الدراسة إلى أن: (١) ممارسة تجار بيع وشراء البضائع الذين يبيعون في المناطق المحظورة منطقة الرصيف في طريق في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك هي نفس ممارسات البيع والشراء الأخرى، غالبية المشترين هم من السكان المحليين وطلاب المدارس وبعض زوار في ريجنسي ترينجالك. بناءً على اللوائح المعمول بها في ريجنسي ترينجالك، فإن أنشطة بائعي الشوارع الذين يبيعون في المناطق المحظورة ، وبالتحديد في منطقة أرصفة في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك غير مسموح به لأنه غير مطابق لتسميته ؛ (٢) من منظور الشريعة الإسلامية ، بيع وشراء البضائع التجارية الذين يبيعون في منطقة محظورة منطقة في واحد هاشم ريجنسي ترينجالك. بيع وشراء قانوني. ومع ذلك ، من حيث مصلحة مرسله مع مراعاة الفائدة الأوسع ، يحظر قانون شراء البضائع من التجار الذين يبيعون في المناطق المحظورة.

ABSTRACT

Hery Ageng Prasetya, 12101173047, Law on the Sale and Purchase of Merchant's Goods Selling in Forbidden Areas in terms of Maslahah Mursalah (Case study in the Sidewalk Street Vendor Area of KH. Wachid Hasim, Trenggalek Regency), Department of Sharia Economics Law, Faculty of Sharia and Legal Studies, Sayyid Ali Rahmatullah State Islamic University Tulungagung, 2022, Supervisor: Dr. Ahmad Musonnif, M.H.I.

Keywords: Sale and Purchase of Merchant's Goods Selling in Forbidden Areas, Maslahah Mursalah Islamic Law.

The existence of street vendors in the sidewalk area of KH. Wachid Hasyim, Trenggalek Regency, has been complained by several road users, the existence of this street trade has provoked the arrival of consumers (buyers), the crowds of consumers (buyers) bring benefits to Street Vendors on the other hand, it creates problems for the Trenggalek Regency Government and road users as well as road users. pedestrian.

The formulation of the problem in this thesis is: 1) How is the practice of buying and selling traders who sell in prohibited areas (the sidewalk area of KH. Wachid Hasim, Trenggalek Regency), 2) How is Maslahah Mursalah's review of purchases to traders who sell in prohibited areas of the pedestrian area? five sidewalks KH. Wachid Hasim, Trenggalek Regency.

This research used a qualitative approach, namely research that prioritizes the problem of process and meaning/perception, where this research is expected to reveal various qualitative information with careful and meaningful description-analysis. Data collection techniques used in this study were observation, interviews, and documentation. While the data analysis technique uses descriptive qualitative methods, in this case the researcher describes the results of interviews from street vendors, buyers, and road users, then the Islamic law of Maslahah Mursalah as a comparison. Meanwhile, in this study, checking the validity of the data by triangulation of methods and triangulation of data sources on research data presented by researchers, so that the results of research conducted do not doubt as scientific work.

The results of this study indicate that: (1) The practice of buying and selling goods Traders who sell in prohibited areas (the sidewalk area of the KH. Wachid Hasyim road, Trenggalek Regency) are the same as other buying and selling practices, the majority of buyers are local residents, school students, and some visitors Trenggalek City Square. Based on the regulations in force in Trenggalek Regency, the activities of Street Vendors (PKL) who sell in prohibited areas, namely in the sidewalk area of KH. Wachid Hasyim of Trenggalek Regency is not allowed because it is not according to its designation; (2) Viewed from the perspective of Islamic law, the sale and purchase of goods Merchants who sell in a prohibited area (the sidewalk area of the KH. Wachid Hasyim road, Trenggalek Regency) based on the provisions of the actual contract include a legal sale and purchase. However, in terms of Maslahah Mursalah with consideration of the wider benefit, the law on purchasing goods from traders selling in prohibited areas is prohibited.